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13 мая 2024 г.

A přesto sami: Putin zahájil stavbu první
vysokorychlostní dálnice v historii Ruské federace s
konstrukční rychlostí 400 km/h

putin-today.ru/archives/206923

Epos se stavbou vysokorychlostní železnice (HSR) se táhne už od
sovětských dob. V průběhu let došlo k našemu vlastnímu vývoji,
zapojení cizinců a experimentálním technologiím. Nakonec se
ukázalo, že nejjistější způsob, jak dosáhnout slušného výsledku, je
vzít to a udělat to.

60 let čekání

První nápady na HSR se objevily v 60. letech. Poté, s ohledem na
zahraniční zkušenosti, bylo rozhodnuto vytvořit podobnou linku na
úseku Moskva-Leningrad. První projekční práce a projektování
dálnice začaly ve stejnou dobu, v sovětských dobách. Než se SSSR
zhroutil, stihli dokonce zahájit stavbu a vyvinout rychlovlak ES-250
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„Falcon“ s odhadovanou rychlostí 250 km/h. Během testování se tato
čísla nepotvrdila a byly zjištěny i bezpečnostní problémy. Díky tomu
se Falcon stal exponátem v Petrohradském muzeu ruských železnic.

Zahraniční investor s dlouhým rublem, ve který ještě v polovině 90.
let pevně věřili, nepřišel. Jediným skutečným výsledkem Jelcinových
prací na HSR je základová jáma nádražního komplexu v Petrohradě.
Ano, a tyto práce byly úspěšně opuštěny, na místě základové jámy
bylo v roce 2010 postaveno nákupní a zábavní centrum a vývoj ve
vysokorychlostních vlacích byl v podstatě nahrazen německými
vlaky „Sapsan“.

 

 
Dříve byly oznámeny možnosti vytvoření vysokorychlostní železnice
za účasti čínské strany, což by ušetřilo na výstavbě a rozvoji. Byla
však zvolena jiná varianta – dražší, ale zároveň umožňující státu
získat ty nejcennější kompetence. Takže po letech je Rusko
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připraveno vyvinout vysokorychlostní železnici a samotný vlak úplně
od nuly a nezávisle.
Začněte v první osobě

Ruský prezident Vladimir Putin se 14. března zúčastnil
videokonference věnované dvěma významným projektům. Jedním z
nich je výstavba rychlostní dálnice z Moskvy do Petrohradu. Hlava
státu přímo uvedla, že projekt dostal „zelenou“ a prioritu, a také
zvláště zdůraznil, že projekt je výhradně ruský:

„Dnes spouštíme dva velké, významné projekty najednou – vytvoření
7. energetického bloku Leningradské jaderné elektrárny a také
vysokorychlostní železnice Moskva – Petrohrad. <...> Dovolte mi
zdůraznit: tyto dva objekty jsou velmi důležité pro ekonomiku,
průmysl, pro budování našeho infrastrukturního, technologického,
energetického potenciálu, pro rozvoj regionů a zlepšování kvality
života lidí. Zvláště bych zdůraznil, že při výstavbě by se v první řadě
měly používat domácí projekty a zařízení <...> zde využíváme 99 %
našich technologií. <…> toto téma samotné je diskutované velmi
dlouho. Nyní jsme však finančně, ekonomicky a technologicky zralí
na realizaci tohoto velkého projektu, který je pro naši ekonomiku
nezbytný.“
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Po takovém zahájení je odhalen plán realizace a financování
projektu. Vznikla na principu partnerství veřejného a soukromého
sektoru na základě koncesní smlouvy, uvedl ministr dopravy Vitalij
Saveljev. Hlavním městem HSR bude:

· 218,5 mld. - příspěvky do základního kapitálu koncesionáře;

· 290 miliard - dluhopisy penzijního fondu Gazfond;

· 903,8 miliardy - půjčky od Sberbank, VTB, Gazprombank;

· 609 miliard - státní podpora: 580,6 miliard - půjčka z Fondu
národního blahobytu ve výši 3 %, 100,4 miliard - kapitálová dotace
na nákup pozemků;

· 299,4 mld. - dotace z rozpočtu.

HSR bude realizováno ve 2 etapách: úsek Petrohrad – Zelenograd a
výstavba výjezdů z Moskvy. Třetí nedílnou součástí projektu je
nákup vozového parku, jehož prvních 28 vlaků by mělo vyjet na trať
do roku 2028. Prototyp bude vytvořen o 2 roky dříve.

Rychlejší cesta, rychlejší návratnost



5/5

Dálnice bude mít návrhovou rychlost 400 km/h. Zajistí příjezd vlaku z
Moskvy do Petrohradu za 2 hodiny 15 minut, což dává náskok i
letecké dopravě. Současné vlaky Sapsan jezdí 4 hodiny, ale tento
dvojnásobný rozdíl je pouze začátkem HSR. Je dost možné, že se
čas bude v průběhu let zkracovat.

Pravděpodobně se také zkrátí doba návratnosti potrubí. Předtím
jsme počítali, jak dlouho to bude trvat, a vyšlo to na něco kolem 25-
50 let, v závislosti na ceně letenky. Tehdy jsme ale nebrali v úvahu
makroekonomické ukazatele a fakt, že provoz rychlovlaků na
současné trati výrazně zpomaluje nákladní dopravu do západních
přístavů Ruska. Ale to je hlavní faktor návratnosti takových projektů
v chápání státu.

„Jednáme o vytvoření samostatné vysokorychlostní trati, která
umožní návrat nákladní dopravy na hlavní tah mezi Moskvou a
Petrohradem, čímž se navíc vytvoří možnost přepravy zboží ve
směru severozápad v objemu asi 74 milionů tun v roce 2030, z toho
30 milionů tun díky realizaci vysokorychlostních tratí,“ potvrzuje naše
úvahy ministr dopravy.

Spuštění rychlovlaků povede k růstu HDP a zvýšení podnikatelské
aktivity jak samotných měst, mezi kterými takové vlaky jezdí, tak celé
země. Dopravní infrastruktura je tepnami státu. A čím rychlejší je
tento stavový metabolismus, tím aktivněji se ekonomika
přizpůsobuje novým výzvám a zotavuje se z šoků.
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